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PROTOKÓŁ Nr 5/V/19

V SESJI SEJMIKU WOJEWÓDZTWA OPOLSKIEGO
z dnia 26 marca 2019 r.

Obrady V sesji Sejmiku Województwa Opolskiego w kadencji 2018-2023 odbyły się w sali 
konferencyjnej im. Orła Białego Urzędu Marszałkowskiego Województwa Opolskiego w Opolu,                     
ul. Piastowska 14 – Ostrówek. Rozpoczęcie obrad: godzina 10.07, zakończenie godz.: 13:45 tego 
samego dnia.

Zapis audio i video sesji zgodnie z art. 21. ust. 1a ustawy o samorządzie województwa (t.j. Dz. U.                 
z 2019 r. poz. 512), dostępny jest w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 
Samorządu Województwa Opolskiego pod linkiem:
https://bip.opolskie.pl/archiwum-nagran-obrad-sejmiku-wojewodztwa-opolskiego/

Ad 1. Otwarcie obrad. 
Rafał Bartek, Przewodniczący Sejmiku: witam wszystkich członków Zarządu Województwa 
Opolskiego bez Pana Marszałka, który jest na wyjeździe służbowym w Rumunii. Witam Pana 
Skarbnika, Radnych Województwa Opolskiego, Dyrektorów UMWO, media, mieszkańców 
województwa opolskiego. W związku z dodatkowym punktem dzisiejszej sesji jakim jest otwarcie 
wystawy pt. „Z dziejów rodu Schaffgotschów”, witam Pana Macieja Mischoka – kustosza Dziedzictwa 
Schaffgotschów. Witam Panią Annę Juszczyszyn – kierownika Działu Oceny i Wyboru Projektów 
Stowarzyszenia Aglomeracja Opolska oraz Piotra Dancewicza – dyrektora Biura Stowarzyszenia 
Aglomeracja Opolska. Witam Pana Michała Wanke z Instytutu Socjologii Uniwersytetu Opolskiego. 
Szanowni Państwo, jak zdążyliście Państwo zauważyć na korytarzu mamy wystawę pt. „Z dziejów 
rodu Schaffgotschów” i rozpoczęcie dzisiejszej sesji chcielibyśmy rozpocząć od otwarcia tej wystawy. 
W związku z tym chciałbym Państwa zaprosić do holu naszego urzędu, aby tam dowiedzieć się więcej 
o tej wystawie i na nią spojrzeć.  
    
Ad 2.  Stwierdzenie prawomocności obrad.  
R. Bartek: stwierdzam, że obecnych jest 29 radnych, zatem obrady są prawomocne.

Ad 3.  Porządek obrad. 
R. Bartek: porządek obrad został Państwu wcześniej przekazany. Czy ktoś z Państwa Radnych 
chciałby do porządku obrad zgłosić swoje uwagi? Nie widzę. Dziękuję

Ad 4.  Powołanie sekretarza obrad. 
Sekretarzem został Radny Szymon Godyla.                               
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Ad 5.  Przyjęcie protokołu z II cz. III sesji Sejmiku oraz IV sesji Sejmiku.
R. Bartek: czy są zastrzeżenia do protokołów wyłożonych do wglądu? Nie ma. Dziękuję.                       
Stwierdzam, że protokoły zostały przyjęte.                                      

Ad 6.  Informacja Przewodniczącego Sejmiku z prac między sesjami.  
R. Bartek: czy są zastrzeżenia do informacji Przewodniczącego z prac między sesjami,                       
która została wyłożona do wglądu? Nie ma. Stwierdzam, że informacja Przewodniczącego z prac 
między sesjami została przyjęta. 

Ad 7.  Sprawozdanie z prac Zarządu Województwa Opolskiego. 
R. Bartek: czy w tym temacie są pytania do członków Zarządu Województwa? Nie ma. Dziękuję.     

Ad 8.  Informacja o interpelacjach złożonych między sesjami.
R. Bartek: informuję, że w okresie od dnia 26 lutego do dnia 25 marca 2019 r. udzielono 
następujących odpowiedzi na interpelacje:
 W dniu 13 marca 2019 r. otrzymałem uzupełnienie do odpowiedzi na złożoną przeze mnie 

interpelację w sprawie wsparcia dla edukacji językowej na terenie województwa opolskiego                  
za pośrednictwem Regionalnego Zespołu Placówek Wsparcia Edukacji Językowej w Opolu.                     
Z odpowiedzi tej jestem zadowolony.

W okresie od dnia 26 lutego 2019 r. do 25 marca 2019 r. zostało złożonych                                 
15 interpelacji i zapytań.

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radna Martyna Nakonieczny złożyła interpelację w sprawie 
upamiętnienia setnej rocznicy powstań śląskich. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Martyna Nakonieczny, Radna Województwa: tak, dziękuję. 

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radna Martyna Nakonieczny złożyła interpelację w sprawie Pełnomocnika 
ds. wielokulturowości. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
M. Nakonieczny: tak, dziękuję.

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła interpelację w sprawie Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Joanna Czochara, Radna Województwa: tak, dziękuję. 
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 W dniu 26 lutego 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła interpelację w sprawie likwidacji łóżek                  
w szpitalach podległych Marszałkowi Województwa Opolskiego. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
J. Czochara: tak, dziękuję. 

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła 10 zapytań w sprawie Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego z prośbą o szczegółowe przedstawienie                     
w ramach jakich działań i programów będą realizowane z podziałem na wysokość środków 
finansowych konkretnych Osi priorytetowych. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
J. Czochara: tak, dziękuję. 

 W dniu 26 lutego 2019 r. Wiceprzewodniczący Dariusz Byczkowski złożył interpelację w sprawie 
remontu DW 457 na odcinku Pisarzowice-Kościerzyce. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Dariusz Byczkowski, Wiceprzewodniczący Sejmiku: tak, dziękuję.

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radna Edyta Gola złożyła interpelację w sprawie barier drogowych                       
na rondzie w ciągu DW 426 w miejscowości Zalesie Śląskie. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Edyta Gola, Radna Województwa: tak, dziękuję.  

 W dniu 26 lutego 2019 r. Wiceprzewodniczący Piotr Wach złożył interpelację w sprawie możliwości 
zabezpieczenia środków na sfinansowanie programu in-vitro z budżetu województwa opolskiego. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Piotr Wach, Wiceprzewodniczący Sejmiku: tak, dziękuję.

 W dniu 26 lutego 2019 r. Wiceprzewodniczący Piotr Wach złożył interpelację w sprawie sposobu                
i trybu informowania mieszkańców i przedsiębiorców Paczkowa o sposobie i terminie 
przeprowadzenia remontu DW 382. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
P. Wach: tak, dziękuję.

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radny Norbert Krajczy złożył zapytanie w sprawie kolejowej trasy 
podsudeckiej od Kędzierzyna-Koźla przez Racławice Śląskie, Prudnik, Nysę do Kudowy Zdrój. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Norbert Krajczy, Radny Województwa: nie jestem zadowolony bo nie ma odpowiedzi, 
resortowe odpowiedzi mają być, czekam na nie.   

 W dniu 26 lutego 2019 r. Radny Bogdan Tomaszek złożył zapytanie w sprawie wypowiedzi Członka 
Zarządu Województwa Stanisława Rakoczego w Radio DOXA z dnia 30.01.2019 r. zgodnie z którą 
cyt. „Rząd Prawa i Sprawiedliwości będzie wspierał tylko te samorządy w których wygrał PiS”.  
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Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Bogdan Tomaszek, Radny Województwa: tak, dziękuję. 

 W dniu 11 marca 2019 r. Radny Jerzy Niedźwiecki złożył interpelację w sprawie remontu DW 494               
na odcinku Bierdzany-Szumirad.  
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Jerzy Niedźwiecki, Radny Województwa: tak jestem zadowolony, droga jest już 
remontowana. 

 W dniu 20 marca 2019 r. Radny Łukasz Dymek złożył interpelację w sprawie przewidywanych 
działań podejmowanych przez Zarząd Województwa Opolskiego mających na celu wzmocnienie 
procesu asymilacji osób pochodzących z Ukrainy.  

Interpelacja w trakcie załatwiania
 W dniu 20 marca 2019 r. Radny Łukasz Dymek złożył interpelację w sprawie działań planowanych 

do realizacji przez Zarząd Województwa Opolskiego na rzecz instytucjonalnego wsparcia uczelni 
wyższych w związku z nową ustawą o szkolnictwie wyższym i nauce.  

Interpelacja w trakcie załatwiania
 W dniu 20 marca 2019 r. Radny Łukasz Dymek złożył interpelację w sprawie przygotowania 

informacji o ewentualnych działaniach Zarządu Województwa Opolskiego mających na celu 
zminimalizowanie skutków wprowadzonych w Unii Europejskiej regulacji w ramach Pakietu 
Mobilności.  

Interpelacja w trakcie załatwiania

Ad 9.  Interpelacje i zapytania.
R. Bartek: czy ktoś chciałby złożyć interpelację, bądź zapytanie? Proszę.      
P. Wach: mam interpelację z prośbą o wyjaśnienie sytuacji przed budynkiem Urzędu Wojewódzkiego. 
Od pewnego czasu parkuje bus oklejony napisem „piątka Kaczyńskiego”, moje pytanie jest takie,                
aby wyjaśnić u stosownych władz, kto finansuje ten pojazd i osoby zaangażowane w użytkowanie 
tego busa. Druga interpelacja dotyczy programu in-vitro, moje pytanie jest takie, czy jesteśmy                      
w stanie jako samorząd województwa wygospodarować środki finansowe na ten cel.   
Tomasz Gabor, Radny Województwa: złożył interpelację w sprawie osobistego uczestnictwa 
Marszałka Województwa Opolskiego Andrzeja Buły w spotach reklamowych skierowanych                            
do beneficjentów środków unijnych.
Danuta Trzaskawska, Radna Województwa: złożyła interpelację w sprawie podjęcia działań 
mających na celu poprawę bezpieczeństwa w ruchu drogowym poprzez modernizację i remont                  
DW 385 na odcinku przebiegającym w miejscowości Kopice.
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Antoni Konopka, Radny Województwa: złożył interpelację w sprawie Internetu 
szerokopasmowego.
B. Tomaszek: złożył interpelację w sprawie udziału Samorządu Województwa Opolskiego w procesie 
planowania działań związanych z Odrzańską Droga Wodną.
J. Czochara: złożyła interpelację w sprawie wsparcia finansowego budowy dróg wraz ze uzbrojeniem 
na terenie Nyskiej Podstrefy WSSE Invest-Park w obrębie wsi Radzikowice i Goświnowice.
Szymon Ogłaza, Członek Zarządu Województwa: chciałbym odpowiedzieć Panu Radnemu                          
B. Tomaszkowi na złożoną interpelację, Departament Polityki Regionalnej i Przestrzennej Urzędu 
Marszałkowskiego zajmuje się tym tematem oraz służy pomocą w pracach planistycznych. Od samego 
początku jesteśmy w dialogu ze służbami Wojewody w zakresie przekazywania również dokumentów, 
które są w naszym władaniu.
Bogusław Wierdak, Radny Województwa: w odpowiedzi na złożoną interpelację przez Panią 
Radną J. Czocharę w sprawie wsparcia Nyskiej Podstrefy WSSE Invest-Park w obrębie wsi 
Radzikowice i Goświnowice, w RPO mieliśmy 40 mln zł na wsparcie tej strefy, jednak miasto Nysa z 
nich zrezygnowało i środki zostały zwrócone do Unii Europejskiej. 
D. Trzaskawska: złożyła interpelację w sprawie poprawy bezpieczeństwa w ruchu drogowym                    
na obwodnicy Grodkowa poprzez modernizacje DW 401 i 385 tworzących tę obwodnicę.
M. Nakonieczny: mam pytanie odnośnie nie udzielenia odpowiedzi na wniosek starosty nyskiego 
przez Marszałka Województwa Opolskiego z prośbą o dofinansowanie Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego w Nysie. 

Ad 10. Informacja nt. wdrażania Regionalnego Program Operacyjnego Województwa 
Opolskiego na lata 2014 – 2020. 
Karina Bedrunka, dyr. Dep. Koord. Progr. Oper. oraz Maja Byrdak z-ca dyr. Dep. Koord. 
Progr. Oper.: przedstawiły prezentację pt.: „Informacja nt. stanu wdrażania Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Opolskiego na lata 2014-2020”. 
Piotr Wach, przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: komisja zaopiniowała pozytywnie                        
tę informację.
Zbigniew Ziólko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja przyjęła informację. 
R. Bartek: czy są pytania? Proszę.
B. Tomaszek: uważam, ze powinniśmy próbować szerzej przedstawić efekty wdrażania RPO.                   
Dla mnie najważniejszym miernikiem efektów wdrożenia RPO byłby wzrost PKP naszego 
województwa, powstanie nowych firm, nowych miejsc pracy. Pani Dyrektor mówiła o 50 projektach 
dotyczących innowacji, warto byłby się pochwalić efektem ich realizacji. Ile było zgłoszonych 
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wynalazków, ile wydajemy na ochronę własności intelektualnej czy przemysłowej. Mówimy również               
o wydatkach na ochronę środowiska, odnawialne źródła energii to również można byłoby przedstawić.
Roman Kolek, Wicemarszałek Województwa: chciałem zwrócić uwagę, że ze względu na wąskie 
ramy czasowe, została przedstawiona tylko kwintesencja tego tematu. Informacje szczegółowe 
możemy jak najbardziej opracować i Panu Przewodniczącemu przedstawić.     
R. Bartek: to słuszne spostrzeżenie, żeby taką informację przekazać do wiadomości wszystkich 
radnych.    
B. Wierdak: Panie Wojewodo zapraszam do Nysy, gdzie można obejrzeć efekty działania Samorządu 
Województwa.
P. Wach: gratulację dyrekcji Departamentu Koordynacji Programów Operacyjnych za w pełni 
profesjonalną prelekcję i przedstawienie tych wszystkich projektów i osiągnięć oraz ważną pracę 
całego zespołu, dzięki czemu możemy w całym kraju szczycić się mianem lidera bądź wicelidera 
dwóch najistotniejszych kryteriów czyli wydatkowania środków oraz podpisywania umów.                      
Jako ekonomista chciałbym dodać, ze nie wszystko można zmierzyć PKP, ponieważ z tego co mówiła 
Pani Dyrektor nie wszystko idzie na twarde projekty ekonomiczne.
A. Konopka: w trakcie wystąpienia Pani Dyrektor, zwróciłem uwagę na informacje dotyczące dwóch 
realizowanych zadań dotyczących teleopieki. Mam prośbę o przesłanie bliższych informacji na temat, 
wielkości oraz stopnia realizacji i liczby objętych nim beneficjentów. 
K. Bedrunka: szanowni Państwo, oczywiście przygotujemy takie informacje i przekażemy.      
N. Krajczy: nie powiedziano tutaj o rzeczy najważniejszej, to że działania dyrektorów Departamentu 
Koordynacji Programów Operacyjnych w zakresie wydatkowania funduszy unijnych są podejmowane 
dzięki temu, że efektywnie wydaliśmy przyznane nam środki. To są dodatkowe bonusy, które można 
zagospodarować. 
R. Kolek: w odniesieniu tego o co pytał Radny A. Konopka w odniesieniu do usług telemedycznych 
realizowane są dwa projekty, jeden dotyczy telerehabilitacji kardiologicznej, który spotyka                            
się z wielkim zainteresowaniem z uwagi na lokalizację realizatorów, są to mieszkańcy powiatu 
kędzierzyńsko-kozielskiego, krapkowickiego i strzeleckiego. Istnieje jedna dysfunkcja, to łączność 
telefoniczna oraz odpowiednia jakość sygnału, który uniemożliwia transmisję danych.   

Ad 11. Profilaktyka i rozwiązywanie problemów narkotykowych: 

a)Raport z wykonania w 2018 r. Wojewódzkiego programu przeciwdziałania narkomanii                 
na lata 2018 – 2025.
Jacek Ruszczewski, Pełnomocnik Zarządu Województwa Opolskiego ds. Profilaktyki                   
i Rozwiązywania Problemów Uzależnień: omówił realizację „Wojewódzkiego programu 
przeciwdziałania narkomanii na lata 2018-2025”.
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b) Informacja pt. „Dane dla praktyki. Wybrane wyniki badań dotyczących używania 
narkotyków i profilaktyki”.
Michał Wanke, Instytut Socjologii Uniwersytetu Opolskiego: przedstawił prezentacje                     
pt. „Dane dla praktyki. Wybrane wyniki badań dotyczących używania narkotyków i profilaktyki”. 
N. Krajczy, przew. Kom. Rodz., Zdrow. i Spr. Społ.: opinia komisji jest pozytywna. 
R. Bartek: jako byłemu radnemu gminy nasunęła mi się taka refleksja, że każda gmina tworzy swój 
własny program i przez to nie jest on zewnętrznie ewaluowany oraz spójny z celami, które powinny               
mu przyświecać. 
J. Ruszczewski: ten problem wiąże się z brakiem profesjonalnej kadry do realizacji programów 
profilaktycznych. W najbliższych latach planujemy przeprowadzić otwarty konkurs ofert na projekty 
takie jak „Szkoła profesjonalnej profilaktyki” czy „Szkoła wiodąca”, czyli uczenie pracowników oświaty 
m. in. kontaktu z ludźmi czy rozmów z młodymi ludźmi. 
M. Nakonieczny: czy bada się i w jakim zakresie powiązania między używaniem, a chorobami 
psychicznymi, które występują w następstwie? 
J. Ruszczewski: widać wyraźnie, że zmienia się profil pacjenta. Pacjenci, którzy trafiają na terapię                 
to osoby, które często używają różnych substancji. Mamy do czynienia z pacjentami którzy mają 
różne uzależnieniami np. od gier komputerowych, sieci, tytoniu, alkoholu. Zdarza się też sporo 
diagnoz                   z współwystępowania chorób czy zaburzeń psychicznych i używania narkotyków, 
tu głównie jest kwestia psychoz co jest skutkiem używania narkotyków różnego rodzaju. Sporym 
problemem                      są depresje czy stany kryzysowe młodych ludzi, co nie zawsze wiąże się z 
używaniem narkotyków, tylko z kondycją młodego pokolenia, które jest narażone na różnego rodzaju 
sytuacje stresowe przez rywalizacje czy na zmieniający się świat. 
D. Trzaskawska: może należy zwrócić uwagę przy realizacji różnych projektów, że należałoby 
wyposażyć szkoły w narkotesty. Żeby można było stwierdzić czy dany uczeń jest pod wpływem 
narkotyków, bo szkoły nie mają na to w ogóle funduszy. 
Janina Okrągły, Radna Województwa: Pan Pełnomocnik przedstawił takie dane, że 83 proc. 
samorządów nie wykazuje zainteresowania, które wynika chyba z braku wiedzy i przez to nie realizuje 
programów przeciwdziałania narkomanii, 30 proc. gmin realizuje programy autorskie, 15 proc. opiera 
się na badaniach naukowych, a 27 proc. potrafi ocenić ewaluacje tych programów co jest dosyć 
niepokojące. Programy powinny być na odpowiednim poziomie i powinno się oceniać ich efekt.                      
Biuro Pełnomocnika powinno szukać rozwiązań, aby wspomóc samorządy w pozyskaniu wiedzy,                
jakie programy należy robić oraz jak je realizować, jest to istotne, aby instytucje które je realizują 
mogły liczyć na wsparcie samorządu na terenie województwa opolskiego. 
R. Kolek: chciałbym podziękować Instytutowi Socjologii za chęć zaangażowania się w wypracowanie 
tych modeli, bo mam pewnego rodzaju niedosyt, jeżeli chodzi o to co jest w planie na rok bieżący 
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jeżeli chodzi o projekty ze środków samorządu. To są narzędzia które pozwolą na lepszą 
profesjonalizacje osób zajmujących się tą problematyką. Badania o których Pan M. Wanke mówił                 
są niezmiernie ważne bo z perspektywy regionalnej mogą być bardziej przydatne niż dotychczasowy 
model opierający się o wyniki ogólnopolskich badań. Te badania też są potrzebne ponieważ pokazują 
w jakim miejscu jesteśmy jako region, natomiast nigdy nie pozwalały na wyciągnięcie wniosków                  
w odniesieniu się do poszczególnych obszarów. Problem natury psychicznej młodego pokolenia,                  
to jest kwestia głębokiej reformy w trakcie której jesteśmy bo Ministerstwo Zdrowia rozpoczyna 
działania w tym temacie. Uważam, że jak największe środki powinniśmy przeznaczać na te cele. 
J. Ruszczewski: chcąc wyjść naprzeciw pewnej sytuacji większej profesjonalizacji samorządów 
gminnych w wydatkowaniu środków na te cele. Szykujemy przedsięwzięcie szkoleniowe dotyczące 
tworzenia i realizacji gminnych programów profilaktyki rozwiązywania problemów alkoholowych                  
co będzie miało profilaktyczne znaczenie, że w praktyce profilaktyka będzie dotyczyła pracy                         
z młodymi ludźmi z ich wszystkimi zachowaniami problemowymi. 

Ad 12. Sprawozdanie ze współpracy Województwa Opolskiego z zagranicą w 2018 roku. 
Agnieszka Okupniak, dyr. Dep. Współpracy z Zagranicą i Promocji Regionu.: przedstawiła 
sprawozdanie ze współpracy Województwa Opolskiego z zagranicą w 2018 roku.
Hubert Kołodziej, przew. Komisji Polit. Reg. Gosp. i Turyst.: komisja przyjęła sprawozdanie, 
jedocześnie chciałem wskazać na problem związany z niepełnością informacji w związku z tym,                  
że kilkanaście jednostek samorządu praktycznie co roku nie reagują na prośbę o przekazanie 
informacji co daje nam nie pełny obraz. Jednocześnie chciałem podziękować tym wszystkim którzy 
zaangażowali się w ubiegłym tygodniu w wizytę delegacji węgierskiej.     
R. Bartek: czy są pytania? Proszę.
A. Konopka: jak byłem członkiem Zarządu Województwa, jednym z moich celów było nawiązanie 
współpracy z organizacjami polonijnymi w Nadrenii-Palatynacie. Był to dla mnie olbrzymi zawód, 
pomimo współpracy z konsulem, deklaracją pomocy ze strony pani premier, nie udało nam się jako 
zarządowi województwa znaleźć chociaż jednej organizacji, klubu, zespołu polonijnego z którymi 
moglibyśmy rozpocząć współpracę.
R. Bartek: mnie zawsze interesuje element, który dotyczy samej jakości współpracy samorządów,                
czy ona kończy się na oficjalnych wizytach oficjeli władz gminy, powiatu czy też są próby schodzenia  
na poziom mieszkańca. Czy to było badane?
A. Okupniak: to było badane, jeżeli chodzi o dziedziny współpracy, mamy tam wyszczególnioną 
dziedzinę która nazywa się „Miara doświadczeń samorządowych” i to są właśnie wizyty władz 
lokalnych u siebie nawzajem. Badane są również inne aspekty, takie jak wymiana młodzieży                     
czy spotkania mieszkańców.
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Ad 13 a) Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Województwa Opolskiego na lata 2019 – 2023.  
Stanisław Mazur, Skarbnik Województwa: szczegółowo przedstawił zmiany jakie zajdą                              
w Wieloletniej Prognozie Finansowej Województwa Opolskiego na lata 2019-2023.  
Z. Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   
R. Bartek: czy są pytania. Nie widzę.  

Głosowanie 
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 19     wstrzym. - 9      przeciw – 0
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

b) Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu Województwa Opolskiego na 2019 rok. 
S. Mazur, Skarbnik Województwa: omawia zasadność wprowadzenia przedmiotowej uchwały.  
Z. Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   
R. Bartek: czy są pytania. Nie widzę.    

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 17    wstrzym. - 9      przeciw – 0
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Ad 14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyznania dorocznej 
Nagrody im. Karola Miarki. 
Agnieszka Kamińska, dyr. Dep. Kultury, Sportu i Turystyki: ta oraz następna uchwała dotyczą 
tego samego punktu więc omówię je razem. Zmiana ta związana jest z rozporządzeniem Parlamentu 
Europejskiego w sprawie tak zwanego „RODO”, musimy po prostu wprowadzić tą klauzule do tych 
uchwał.   
Janusz Trzepizur, przew. Kom. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu.: opinia komisji jest pozytywna.
R. Bartek: czy są pytania. Nie widzę

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący)  
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    
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Ad 15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie szczegółowych warunków 
i trybu przyznawania Nagrody Marszałka Województwa Opolskiego za wydarzenia 
Muzealne Roku. 
J. Trzepizur, przew. Kom. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu.: opinia komisji jest pozytywna. 
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę.

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Ad 16. Podjęcie uchwały w sprawie zasad, warunków i trybu udzielania stypendiów                        
w ramach programu pomocy stypendialnej realizowanego w ramach projektu                           
pn. „Wspieramy najlepszych III” realizowanego w ramach Poddziałania 9.1.5 RPO WO              
2014-2020. 
Monika Jurek, dyr. Dep. Edukacji i Rynku Pracy: najważniejsze założenia tych zasad oraz 
warunków otrzymania stypendiów, są takie że będą one przyznawane uczniom szkół podstawowych, 
ponadpodstawowych i ponadgimnazjalnych, którzy są szczególnie uzdolnieni w dziedzinach 
przedmiotów matematycznych, języków obcych, przedmiotów informatycznych, przyrodniczych oraz 
przedmiotów z zakresu technologii informacyjno-komunikacyjnych i mają niekorzystną sytuację 
materialną, która stanowi dla nich barierę do rozwoju.          
J. Trzepizur, przew. Kom. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu.: opinia komisji jest pozytywna.
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę.

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    
 
Ad 17. Podjęcie uchwały w sprawie dostosowania nazw szkół:
a) wchodzących w skład Zespołu Szkół Medycznych w Brzegu,
b) wchodzących w skład Zespołu Szkół Medycznych w Branicach,
c) wchodzących w skład Zespołu Szkół Medycznych w Kędzierzynie-Koźlu,
d) wchodzących w skład Zespołu Szkół Medycznych im. J. Korczaka w Prudniku.
M. Jurek, dyr. Dep. Edukacji i Rynku Pracy: te cztery uchwały dotyczącą tej samej kwestii,                 
a mianowicie ustawa z dnia 22 listopada 2018 r. o zmianie ustawy – Prawo oświatowe, a także 
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ustawa o systemie, oświaty obliguje nas do dostosowania nazw szkół policealnych, których Samorząd 
Województwa Opolskiego jest organem prowadzącym do przepisów obowiązujących.   
J. Trzepizur, przew. Kom. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu.: opinia komisji każdej z tych uchwał jest 
pozytywna.
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie dostosowania nazw szkół wchodzących               

w skład Zespołu Szkół Medycznych w Brzegu
za – 27  (wszyscy głosujący)

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie dostosowania nazw szkół wchodzących               

w skład Zespołu Szkół Medycznych w Branicach
za – 27  (wszyscy głosujący)

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie dostosowania nazw szkół wchodzących               

w skład Zespołu Szkół Medycznych w Kędzierzynie-Koźlu
za – 27  (wszyscy głosujący)

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie dostosowania nazw szkół wchodzących               

w skład Zespołu Szkół Medycznych im. J. Korczaka w Prudniku 
za – 27  (wszyscy głosujący)

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Ad 18. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej                    
pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w 2019 r. na terenie 
województwa opolskiego.
Stanisław Rakoczy, Członek Zarządu Województwa: sprawa tych roślin zarówno maku                    
jak i konopi włóknistych jest objęta ścisłą kontrolą. Kompetencją Sejmiku jest określenie powierzchni 
upraw i ich lokalizacji.   
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Zuzanna Donath-Kasiura, przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi.: komisja pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.     
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 19    wstrzym. - 5      przeciw – 0 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Ad 19. Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Miastu Opolu wykonania zadania 
publicznego z zakresu kultury i promocji Województwa Opolskiego w ramach wspólnej 
realizacji imprezy kulturalnej związanej z obchodami jubileuszu 15-lecia członkostwa 
Polski w Unii Europejskiej.
A. Okupniak, dyr. Dep. Współpracy z Zagranicą i Promocji Regionu.: przedstawiamy projekt 
uchwały powierzenia miastu Opolu wykonania zadania z zakresu Województwa Opolskiego.                  
Chodzi o imprezę kulturalną, która miałaby odbyć się 4 maja przy Centrum                           
Wystawienniczo-Kongresowym w Opolu. Impreza na około 10 tys. osób na której znalazłoby                              
się tak zwane „miasteczko europejskie”, gdzie zaprezentowalibyśmy kilkanaście projektów z terenu 
całego województwa opolskiego. Impreza finansowana po 50 proc. przez miasto Opole oraz 
Samorząd Województwa Opolskiego 
H. Kołodziej, przew. Komisji Polit. Reg. Gosp. i Turyst.: opinia pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.
Z. Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
R. Bartek: czy są pytania? Proszę.
M. Nakonieczny: proszę w tym porozumieniu jednak spróbować ponegocjować, aby mieć możliwość 
większego uczestnictwa przedstawicieli gmin i powiatów, które nie leżą w bliskim położeniu Opola,               
aby nie zaistniała sytuacja, że ta impreza jest tylko dla mieszkańców Opola. Rozumiem Państwa 
wytłumaczenie, że przyjeżdżają delegacje ze starostw, ale można zadbać o osoby starsze, które mają 
największy problem z dojazdem. 
J. Trzepizur: brałem udział w wielu projektach i nigdy nie było problemu aby samorządy lokalne 
dokładały się do organizacji autobusów więc myślę, że i tym razem samorządy nie powinny mieć 
problemów ze znalezieniem środków na ten cel.    
A. Okupniak: w naszych rozmowach z miastem Opole padł pomysł, żeby powierzyć powiatom 
organizacje stoisk aby mogły zaprezentować swoich beneficjentów. Padł również pomysł dotyczący 
przejazdu dla osób spoza terenu miasta, zgodnie z którym to burmistrzowie, starostowie i prezydenci 
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miast zabezpieczyliby autobusy. Miasto Opole ze swojej strony deklaruje przygotowanie specjalnych 
parkingów. Będziemy również rozmawiali z miastem na temat bezpłatnej komunikacji miejskiej.  
B. Wierdak: zdecydowana większość miast powiatowych i powiatów otrzymała od nas 
dofinansowanie na zakup środków transportu publicznego więc ta umowa o utworzeniu stoisk niejako 
obliguje powiaty do tego, aby te środki wykorzystać również w takim dniu jak ten. 
Z. Dontah-Kasiura: jaki wpływ Urząd Marszałkowski ma na bezpośredni program tego wydarzenia?   
A. Okupniak: jesteśmy w bliskiej współpracy z miastem Opole, wspólnie przygotowujemy program              
tej imprezy jako równoprawni partnerzy. 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała nie została podjęta.   

Ad 20. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIV/282/2017 Sejmiku 
Województwa Opolskiego w sprawie utworzenia jednoosobowej spółki Województwa 
Opolskiego pod firmą Opolski Regionalny Fundusz Rozwoju sp. z o.o. oraz wyrażenia 
zgody na wniesienie wkładu na pokrycie kapitału zakładowego i objęcie udziałów.
S. Mazur, Skarbnik Województwa: 31 stycznia 2017 r. Sejmik Województwa podjął uchwałę                   
o utworzeniu Opolskiego Regionalnego Funduszu Rozwoju i objęciu w nim udziałów. Fundusz został 
powołany gdyż skończyła się poprzednia perspektywa finansowa Unii Europejskiej. W ramach RPO  
każde województwo dysponowało środkami na instrumenty zwrotne. Były one udzielane                           
po wpłynięciu z powrotem następnym pożyczkodawcom, natomiast po zakończeniu perspektywy taka 
możliwość się wyczerpała i w ustawie o prowadzeniu polityki rozwoju nie było rozwiązania co z tymi 
środkami zrobić. W 2016 roku nastąpiło rozstrzygnięcie ustawowe, że środki te dalej pozostają                     
w dyspozycji województw i mają dalej pewien charakter wyznaczony, to znaczy że mogą                                 
być wyznaczane tylko na ten cel na który były wykorzystywane oraz na udzielanie pożyczek małym                       
i średnim przedsiębiorcom oraz na udzielanie poręczeń kredytowych. Natomiast w 2018 roku 
znowelizowana została ustawa o samorządzie województwa, która rozszerzyła zakres możliwości 
funkcjonowania spółek w których udziały posiada województwo również o udzielanie pożyczek                     
na zadania województwa związane przez inne podmioty niż małe i średnie przedsiębiorstwa.                       
W związku z powyższym chcąc umożliwić podmiotom trzeciego sektora zwiększyć wsparcie celem 
możliwości pozyskiwania przez nich środków zewnętrznych, gdzie warunkiem uzyskania środków 
europejskich lub innych programów krajowych jest wcześniejsze dokonanie wydatków i ich refundacja 
w czasie późniejszym, proponuje się rozszerzenie działalności dla Opolskiego Regionalnego Fundusz 
Rozwoju również o udzielanie pożyczek dla trzeciego sektora.      
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Z. Ziółko, przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
R. Bartek: czy są pytania? Proszę. 
B. Tomaszek: mam taką uwagę, po pierwsze dwa lata minęło od czasu kiedy została ta spółka 
powołana, oraz że informacja którą uzyskaliśmy na komisji była bardzo lakoniczna, biorąc pod uwagę 
jak ważna jest to sprawa. Moja propozycja jest taka, aby dołączyć do protokołu informację o których 
Pan Skarbnik przed chwilą powiedział.
R. Bartek: oczywiście, sesja jest nagrywana więc na tej podstawie protokół zostanie uzupełniony.      

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 19    wstrzym. - 3      przeciw – 4 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Ad 21. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Specjalistycznego 
Szpitala im. Ks. Biskupa Józefa Nathana w Branicach.
Brygida Kolenda-Łabuś, przew. Kom. Skarg, Wniosków i Petycji: skarga na działalność 
szpitala była rozpatrywana na posiedzeniu komisji dwukrotnie ponieważ członkowie komisji uznali 
rozpatrując tę skargę, że aby wykonać rzetelną ocenę wszystkich słuszności oraz przedstawionych                
w skardze zarzutów potrzebne są dodatkowe dokumenty o które wystąpiliśmy i które zostały                 
nam dosłane i na marcowym posiedzeniu ta skarga została ostatecznie rozpatrzona. Skarga dotyczyła 
działalności administracji szpitala w trzech aspektach: w braku dostępu do dokumentacji medycznej 
przez skarżącego, stwierdziliśmy że o tą dokumentację w latach 2015-2018 łącznie występował                  
sześciokrotnie i miał możliwość nie tylko wglądu, ale również otrzymał kopie tej dokumentacji                      
w liczbie 467 stron i 1 płycie CD. Drugi zarzut dotyczył braku leczenia chorób współistniejących.                   
W oparciu o dokumentację stwierdziliśmy, że w latach 2015-2018, chory był cztery razy hospitowany 
poza tym szpitalem i przeszedł łącznie 48 konsultacji medycznych. Trzeci zarzut dotyczył 
kwestionowania rzetelności dokumentacji medycznej. W związku z tym, że sprawa była badana przez 
biegłych w postępowaniu o ewentualny błąd w sztuce lekarskiej, którzy stwierdzili poprawność                        
i rzetelność dokumentacji medycznej. W związku z tym, że wszystkie zarzuty nie znalazły 
potwierdzenia w materiale dowodowym, Komisja rekomenduje Sejmikowi uznanie skargi                            
za bezzasadne.      
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę. 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   
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Ad 22. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zmian do Statutu Województwa 
Opolskiego.
Damian Cedro, dyr. Biura Sejmiku: podjęliście Państwo w styczniu projekt uchwały przyjmujący 
tekst proponowanych zmian do statutu. Tamten projekt przewidywał uwzględnienie dwóch uwag,               
które wpłynęły do nas z Kancelarii Premiera, który został wcześniej przesłany celem uzgodnienia. 
Następnie 4 marca otrzymaliśmy pismo informujące, że nasz projekt został uzgodniony w trybie 
ustawowym. W związku z czym nie pozostaje nic innego, jak przedłożyć go pod obrady Sejmiku tak, 
abyśmy mogli go ogłosić w Dzienniku Urzędowym, a na następnej sesji przyjąć tekst jednolity 
uzgadniający wszystkie zmiany, które również będą ogłoszone.            
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę. 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Ad 23. Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Opolskiego                                            
z przeprowadzonych kontroli w 2018 roku.
B. Tomaszek, przew. Kom. Rewizyjnej: szczegółowy tekst sprawozdania jest zamieszczony                         
w materiałach do dzisiejszej sesji. Zgodnie z podstawą prawną Komisja Rewizyjna przeprowadza 
kontrole kompleksowe obejmujące całokształt zasadniczych funkcji zadań statutowych, problemowych 
oraz sprawdzających. 
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę.

Ad 24. Sprawozdanie z realizacji uchwał Sejmiku Województwa Opolskiego w IV kwartał 
2018 r.
R. Bartek: czy są pytania w tym punkcie. Nie widzę.  

Ad 25.  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.
R. Bartek: odpowiedzi na interpelacje i zapytania zostaną udzielone na piśmie. 

Ad 26.  Wolne wnioski.
R. Bartek: czy są jakieś wolne wnioski? Nie widzę. 

Ad 27.  Komunikaty.
R. Bartek: informuję, że następna VI sesja Sejmiku odbędzie się w środę 24 kwietnia 2019 r.                   
o godz. 10.00.   
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Ad 28.  Zamknięcie obrad.
R. Bartek: zamykam obrady V sesji Sejmiku Województwa Opolskiego. Dziękuje Państwu                                  
za uczestnictwo.

Protokołował:
Przemysław Kasztelan

Sekretarz obrad:
Szymon Godyla
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